
 

 

Sciences Journal Of Physical Education 

P-ISSN: 1992-0695, O-ISSN: 2312-3619 

https://joupess.uobabylon.edu.iq/  
 

https://doi.org/10.33170/jocope.v16i7.3-23 

 

DOI prefix: 10.33170, 2025, Vol (18), Issue (3): 19-35 

 

The impact of a guidance program to improve creative thinking 

among scout teams in middle and secondary schools in the central 

district of Babylon for the 2024-2025 academic year 

Lec. Dr. Sarmed Abdul-Ridha Abdul-Hussein*       

Open College of Education. Babylon Study Center,Iraq. 

*Corresponding author:  sarmed.alhussiny@gmail.com      

Received: 11-03-2025                                             Publication: 28-06-2025 

Abstract   
The study aims to prepare and apply a scale for creative thinking for secondary school students in 

the center of Babylon Governorate who belong to scouting teams, age group (16-18) years in the 

center of Babylon Governorate. The study also aims to prepare a psychological guidance 

curriculum to improve creative thinking for students who belong to scouting teams, age group 

(16-18) years. As for the research hypothesis, there are significant differences between the 

guidance program followed in improving experimental and control creative thinking in the tests 

(pre-post) and (post-post) in favor of the experimental group. In the third chapter, the researcher 

used two methods: the descriptive method: The researcher used the descriptive approach by 

preparing a scale of creative thinking on the scouting teams for the secondary stage in the schools 

of the center of Babil Governorate. The researcher used the experimental approach, as the 

researcher subjected the independent variable in this study, which is the psychological guidance 

program, to measure its effect on the dependent variable, which is improving creative thinking. 

The study sample consisted of (30) scouts. They were divided into two groups, a control group 

and an experimental group, with (15) scouts for each group. Then, the guidance sessions were 

applied to the experimental sample after the pre-tests for the two groups. The fourth chapter 

included an analysis and discussion of the results, while the fifth chapter dealt with the results 

and recommendations. The researcher concluded the following: The proposed psychological 

guidance program has a significant impact on improving creative thinking (originality, fluency, 

and problem solving) for the advanced scout stage. The researcher also recommended involving 

teachers and leaders of the scout movement in psychological courses that help them address the 

problems that the student experiences, whether in the scouting field or in the field of other sports. 
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 2025/ 28/6تاريخ نشر البحث      11/3/2025تاريخ استلام البحث 
 الملخص

إلى   الدراسة  الثانوية في مركز  تهدف  المدارس  لطلبة  الإبداعي  للتفكير  مقياس  بابل    محافظةاعداد وتطبيق 
في مركز محافظة بابل كما تهدف الدراسة إلى   ( سنة18-16المنتمين الفرق الكشفية المرحلة العمرية من)

-16للطلبة المنتمين الفرق الكشفية المرحلة العمرية من)التفكير الإبداعي    حسين اعداد منهج إرشادي نفسي لت 
ال  .سنة(  18 الارشادي  للبرنامج  معنوية  دلالة  ذات  فروق  توجد  البحث  فرض  التفكير  اما  تحسين  في  متبع 

)القبليالإبداعي   الاختبارات  في  والضابطة  و)البعدي-التجريبية  المجموعة -البعدي(  ولصالح  البعدي( 
المنهجين     التجريبية الباحث  استخدم  الثالث  الفصل  المنهج    :هماوفي  الباحث  استخدم  الوصفي:  المنهج 

خلا من  الإبداعيالوصفي  التفكير  مقياس  اعداد  مركز    ل  مدارس  في  الثانوية  للمرحلة  الكشفية  الفرق  على 
استخدم الباحث المنهج التجريبي حيث أخضع الباحث المتغير المستقل في هذه الدراسة وهو   و   ،  محافظة بابل

تحسي  وهو  التابع  المتغير  على  أثره  لقياس  النفسي  الارشادي  الإبداعي  نالبرنامج  عينة  التفكير  وتكونت   ،
( كشافا لكل  15( كشافاً، قسموا الى مجموعتين مجموعة ضابطة ومجموعة تجريبية بواقع )30الدراسة  من )

الفصل   اما  للمجموعتين  القبلية  التجريبية بعد الاختبارات  العينة  الجلسات الارشادية على  ثم طبقت  وجموعه 
 والتوصيات   نتائجومناقشة النتائج اما الفصل الخامس فتناول الالرابع تضمن تحليل 

الباحث   استنتج  يل حيث  ت  يما  في  معنوي  أثر  المقترح  الإرشادي  النفسي  الإبداعي    حسينللبرنامج  التفكير 
كما أوصى الباحث اشراك مدرسي وقادة الحركة   لمرحلة الكشاف المتقدم  المشكلات(الطلاقة وحل    )الأصالة

الكشفية في دورات نفسية تساعدهم في معالجة المشاكل التي يمر بها الطالب سواء في المجال الكشفي او  
 الأخرى.في مجال الرياضات 
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  :المقدمة-1
فروع علم النفس التطبيقي مستنداَ بذلك الى فلسفة ان السلوك البشري يتسم بالمرونة    أحد الارشاد النفسي هو  

وانه قادر   الابداعي،والقابلية للتعديل والتحسن وان الانسان ينمو نفسياً كما ينمو الجسد والروح بواسطة التفكير  
على التعلم واختيار افعاله كذلك مهنته وله التأثير على المجتمع الذي يعيش فيه ولديه القدرة تصريف اموره  

 ذلك. تعوقه عن أداء   سانيةصحية او نف  اشكالات وتحمل تبعات ذلك لو لا ما يعترضه من 
  فهم المشكلة ويسعى إلى حلها فهو  وبما إن الإرشاد يحاول 

مدرب   يمارسها طرف  التي 
حياته  جوانب  من  جانب  اي  في  استشارية  خدمة  الى  بحاجة  يشعر  اخر  طرف  مع                          ومؤهل 

    (16،   1986،)حسين محمد

وتحدد  الفرد  تؤثر في شخصية  التي  المهمة  العقلية  النشاطات  أحد  الابداعي وبوصفه  التفكير  ونظراً لأهمية 
سلوكه في البيئة التي يعيش بها ومع الإيمان بأن هناك تأثيرا واضحاً للفروقات الفردية بين الأفراد في طبيعة  

الآخر.   بعض  عن  بعضهم  تميز  التي  العقلية  القدرات 
الابداعي   التفكير  على  والقدرات  الاستعدادات  لديهم  والذين   ،

إذ   مبتكراً،  حركياً  وأداءً  جديدة  أفكاراً  ويقدموا 
يمكن بدونها القيام بها على نحو فعال، وكما هو معلوم فأن التفكير الابداعي رمزاً  
مهماً وقدرة عقلية متميزة في السلوك الذي يحدد شخصية الفرد عند الأداء على وجه الخصوص في عملية 
تعلم للمهارات الأساسية ، إدراكاً وتفسيراً وأداءً مع الايمان بأهمية إتاحة الفرصة لتشجيع كل عمل أدائي مبدع  

في المجال الكشفي 
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